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Odpověď Ministerstva zdravotnictví na žádost o informaci dle  
zákona č.106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím, ve znění pozdějších 
předpisů 

K Vaší žádostí o poskytnutí informací dle zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu 
k informacím, ve znění pozdějších předpisů, doručené Ministerstvu zdravotnictví dne  
9. srpna 2023, evidovanou pod č.j. xxx, kterou jste vznesla následující dotazy: 

1. Dle zákona 373/2011 Sb. o specifických zdravotních službách „Posuzujícím lékařem 

je lékař se specializovanou způsobilostí v oboru všeobecné praktické lékařství nebo 

v oboru praktické lékařství pro děti a dorost, pokud tento zákon nebo jiný právní 

předpis nestanoví jinak.“ 

Je v souladu s tímto zákonem, aby lékař bez specializované způsobilosti, který může 

vykonávat povolání lékaře pouze pod odborným dohledem jiného lékaře, který 

specializovanou způsobilost má, vydával pracovnělékařské posudky samostatně bez 

fyzického dohledu lékaře se specializovanou způsobilosti a pouze za podmínky formální 

telefonické a dojezdové dostupnosti blíže nespecifikovaného lékaře, který je 

zaměstnancem poskytovatele pracovnělékařských služeb a svoje pracoviště má 

primárně jinde? Zmíněný lékař bez specializované způsobilosti primárně vykonával 

pracovnělékařské prohlídky za účelem vystavení pracovnělékařského posudku a 

v posudcích je uveden jako posuzující lékař. Prokazatelně však byl na pracovišti 

v době vydání posudků sám a byl dle tvrzení svého zaměstnavatele v nepřetržitém 

dosahu blíže a jmenovitě nespecifikovaného lékaře, který vykonává dohled na telefonu a 

dojezdové vzdálenosti 30 minut. Pro dokreslení věcí bych uvedla, že lékař bez dosažené 

specializované způsobilosti absolvoval LF v roce 1986, dále byl zařazen do specializační 

přípravy k získání 1. atestace a byl absolventem kurzu – Základy pracovního lékařství 

v rozsahu 150 hodin, na Institutu postgraduálního vzdělávání ve zdravotnictví v Praze, 

který ukončil dne 08.12.2012. Od té doby po celou dobu výkonu posudkové činností 

nebyl zařazen do žádného dalšího vzdělávacího procesu a tak se nenacházel v průběhu 

další předatestační přípravy. Za 10 let své posudkové činnosti ani neprojevil 

prokazatelnou snahu poskytovat lékařské služby dle právních předpisů samostatně bez 

dohledu.  

V návaznosti na Stanovisko Ministerstva zdravotnictví ve věci personálního zabezpečení 

zdravotních služeb poskytovaných formou ambulantní péče – požadavky na způsobilost 

lékaře ze dne 03.08.2020. které je přílohou, mám dotaz k předposlednímu odstavci: 

„Pokud v rozhodné době není ve zdravotnickém zařízení přítomen lékař vykonávající 

dohled, tj. lékař se specializovanou způsobilostí, je lékař s odbornou způsobilostí 

oprávněn a povinen poskytovat zdravotní služby pouze v (omezeném) rozsahu 

odpovídajícím jeho způsobilosti dané zákonem č. 95/2004 Sb. Některé činnosti, jako 

například posudkovou činnost podle § 42 odst. 2 zákona č. 373/2011 Sb., o 

specifických zdravotních službách, ve znění pozdějších předpisů, pak může 

vykonávat pouze lékař se specializovanou způsobilostí.“ 
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Zvýrazněné tvrzení tedy znamená, že lékař bez specializované způsobilosti nemůže 

vykonávat posudkovou činnost vůbec nebo jen v nepřítomnosti lékaře, který vykonává 

odborný dohled? 

2. Vydá li na základě důkladného prošetření odbor zdravotnictví KÚ JmK stanovisko, ve 

kterém konstatuje, že posuzující lékař nemá dosaženou zákonem stanovenou 

specializovanou způsobilost k vydávání pracovnělékařských posudků a posudky 

takového lékaře označí za neplatné, může následně KHS JmK vydat jiné stanovisko, 

že lékařské posudky zdravotní způsobilosti zaměstnanců byly vykonány lege artis?  

Na základě jakého právního titulu KHS posuzuje lékařské posudky, to přece vůbec 

nepatří do jejich působnosti, aspoň já jsem v zákoně č.258/2000 o ochraně 

veřejného zdraví nenašla? Čí stanovisko v takovém případě platí, když oba jsou ve 

vzájemném konfliktu? 

Uvádíme následující: 

Ad 1)  

Ministerstvo zdravotnictví stále zastává názor, že lékař bez specializované způsobilosti 

nemůže sám jménem poskytovatele vydávat lékařský posudek podle § 42 odst. 2 zákona 

o specifických zdravotních službách; stanovisko Ministerstva z 3. srpna 2020 je tak 

nadále platné. Uvedené vyplývá z ustanovení § 42 odst. 1 zákona o specifických 

zdravotních službách, které stanoví, že lékařský posudek poskytovatel vydá po 

posouzení zdravotní způsobilosti, případně zdravotního stavu posuzované osoby, 

posuzujícím lékařem. Dle citovaného ustanovení tak vydání lékařského posudku 

nezbytně musí předcházet konečné posouzení zdravotní způsobilosti nebo zdravotního 

stavu pacienta ze strany posuzujícího lékaře, kterým se ve smyslu § 42 odst. 2 in fine 

zákona o specifických zdravotních službách rozumí lékař se specializovanou 

způsobilostí v oboru všeobecné praktické lékařství nebo v oboru praktické 

lékařství pro děti a dorost, pokud tento zákon nebo jiný právní předpis nestanoví jinak. 

Bylo by zcela nelogické, aby fakticky konečné rozhodnutí o zdravotní způsobilosti nebo  

o zdravotním stavu posuzované osoby bylo v kompetenci lékaře se specializovanou 

způsobilostí, ale samotný lékařský posudek, který je výsledkem právě posouzení 

posuzujícího lékaře, vydával jménem poskytovatele lékař, který nesplňuje podmínky 

stanovené zákonem pro posuzujícího lékaře, který tedy není lékařem se specializovanou 

způsobilostí. Uvedené neznamená, že lékař bez specializované způsobilosti se nemůže 

podílet na vyšetření pacienta, u nějž má být vydán lékařský posudek, nicméně konečný 

lékařský posudek může vydat pouze posuzující lékař podle § 42 odst. 2 věty druhé 

zákona o specifických zdravotních službách. 

 

Ad 2)  

Ministerstvo zdravotnictví se nedomnívá, že lze takové lékařské posudky označit za 

neplatné. Dle názoru ministerstva lékařské posudky vydané oprávněným 

poskytovatelem, avšak prostřednictvím nezpůsobilého zdravotnického pracovníka, lze 
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pokládat za platné, i když jsou vadné v tom smyslu, že byly vydány nezpůsobilou 

osobou. Takové posudky tedy vyvolávají stejné právní účinky jako posudky bezvadné.  

Co se týče dotazů na KHS, doporučujeme se s dotazy obrátit na příslušné pracoviště 

předmětné KHS. 

 


